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ZÁPIS 

z 9. jednání Pracovní skupiny pro absorpční kapacitu v území 
při Regionální stálé konferenci pro území Zlínského kraje 

ze dne 30. března 2022 

 

 
1/9/2022 Zahájení jednání 

Předseda Pracovní skupiny pro absorpční kapacitu v území při Regionální stálé konferenci pro území 
Zlínského kraje (dále jen PS), Mgr. Milan Filip, zahájil jednání v 13:10 hodin a přivítal přítomné členy 
PS. Předseda uvedl, že program jednání byl zaslán spolu s pozvánkou. Po skončení jednání bude 
vyhotoven zápis, který svým podpisem schvaluje předseda PS.  

Mgr. Filip v úvodu přivítal přítomné členy a také Ing. Janu Smutnou, výkonnou ředitelku Region Bílé 
Karpaty, která je novou členkou této Pracovní skupiny. Přivítal také Ing. Radovana Balouna z agentury 
Czechinvest, který jako host představí s kolegyní Ing. Lenkou Kalužovou aktuální informace 
k regeneraci brownfields z NPO. 

 
Schválený program jednání:  
 

1. Zahájení jednání  

 
2. Výzvy na regeneraci brownfields z Národního plánu obnovy 

 

3. Novinky v regionálním rozvoji Zlínského kraje 
 

4. Aktuální informace o rozběhu programového období 2021-2027 
 

5. Příprava nového OP Interreg SK – ČR a Fondu malých projektů 
 

6. Hospodářsky a sociálně ohrožená území (HSOÚ) ve Zlínském kraji – případová studie 
ORP Bystřice pod Hostýnem 
 

Pořadové číslo 9/2022 

Termín jednání 30. 03. 2022 

Popis 

Předsedající: Mgr. Milan Filip 
Přítomni: 28 (dle prezenční listiny) 
Omluveni: Ing. Jana Kovářová, Aleš Lahoda, Bc. Hana Večerková, DiS.,  
Mgr. Pavel Chramosta, Ing. Magdalena Blahová, Mgr. Kateřina Škarpichová,  
Ing. Jan Kučera, MSc, Ing. Simona Prečanová, Petr Vašíček, Ing. Pavel Elšík, 
RNDr. Roman Kašpar  
Místo jednání:  
Krajský úřad Zlínského kraje, budova 21, 16. patro, zasedací místnost ZZK 
Zahájení a konec jednání:  
Zahájení 13:10 hodin, konec 15:00 hodin 
Zapisovatel: Bc. Dagmar Mikulášková, Bc. Dominik Dvořáček 

Účastníci jednání 

Členové a náhradníci s hlasovacím právem:   
Mgr. Milan Filip, Ing. et Ing. Martin Habuda, Ing. Václav Valčík,   
RNDr. Jaroslav Bičan, Ing. Renata Matochová, Ing. Simona Stuchlíková,   
Mgr. Vladimíra Vondráčková, Ing. Pavel Rada, Bc. Petr Dubovský, 
Ing. Lenka Kalužová, Vít Pořízek, Ing. David Mareček, Ing. Jiří Šůstek, 
Ing. Marie Novotná, Ing. Kateřina Guryčová, Mgr. Iva Káňová,  
Bc. Silvie Dolanská, Ing. Stanislav Julíček, Mgr. Marta Polášková 
Další účastníci jednání 
Ing. Martin Kobzáň, Ing. Jana Smutná, Ing. Radovan Baloun, RND. Jan Vaněk,  
Ing. Jana Mlýnková (za Bc. H. Večerkovou), Ing. Kateřina Adamíková (za Mgr. K. 
Škarpichovou),  Mgr. Tereza Změlíková, Bc. Dagmar Mikulášková, Bc. Dominik 
Dvořáček  
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7. Různé 
 

8. Závěr jednání 
 
  
2/9/2022 Výzvy na regeneraci brownfields z Národního plánu obnovy 

Slovo bylo předáno Ing. Radovanu Balounovi, projektovému manažerovi pro brownfieldy, agentura 
Czechinvest, který popsal situaci ohledně sběru námětů do výzev k regeneraci brownfieldů 
z Národního plánu obnovy (dále jen „NPO“). Byla zmíněna analýza absorpční kapacity zpracovaná 
pro komponentu 2.8 Brownfieldy – specifikovány tři programy, věnující se strategickým/specifickým 
brownfieldům, dále pak programy regenerace brownfieldů pro nepodnikatelské a podnikatelské 
využití. Následoval popis rozřazení projektů dle připravenosti – tzv. semafor. Dále také shrnutí dle 
investiční hodnoty – celková absorpční kapacita za Zlínský kraj činí 7 798 000 000 Kč, avšak otázkou 
je, kolik projektů splní přísná časová a environmentální kritéria připravovaných výzev. V závěru byl 
představen další postup od upřesnění podmínek pro žadatele až po poradenství při přípravě 
projektových žádostí do NPO. 

 
Diskuse: 
Ing. David Mareček k tomu doplnil, že nejen aktuálně identifikované, ale i další projekty, které budou 
splňovat dané parametry a budou připraveny do konce roku, mohou se do z této výzvy ucházet o 
finanční prostředky NPO. Ing. Baloun potvrdil, že nejde o konečný výčet projektů, projekty jsou dále 
identifikovány. Dále se Ing. Rada doptal, zda je možné se do tohoto programu přihlásit, i když má 
obec ve svém katastru brwownfield, který není v jejím vlastnictví. Ing. Baloun uvedl, že v rámci NPO 
toto bohužel není možné, příjemci dotace jsou pouze města a obce kraje. Pokud není brownfield ve 
vlastnictví obce, je zde časové riziko, spojené s odkupem objektu, se stavebním povolením apod., kdy 
z důvodu lhůt převodu majetku, nestihne být  projekt připraven do konce roku. Většina 
identifikovaných projektů již má splněny tyto náležitosti a je pouze nutné je mírně upravit dle 
environmentálních podmínek výzvy NPO. Jedna z  podmínek pro udělení dotace bude právě stavební 
povolení. Ing. Rada se ptal, zda v rámci vyhlášené jednokolové výzvy, pokud toto nebude splněno, 
není možné žádat o finanční prostředky. Ing. Baloun tuto informaci potvrdil a uvedl, že výkup 
brownfieldu není způsobilý výdaj.     
 
 
3/9/2022 Novinky v regionálním rozvoji Zlínského kraje 
Slova se ujal Mgr. Milan Filip a krátce hovořil o nově schválené koncepci SMART Regionu Zlínského 
kraje. Implementaci této koncepce má v kompetenci Odbor strategického rozvoje kraje. Ambsadorkou 
SMART Regionu je od září 2021 Ing. Eva Štěrbová, která organizuje a administrativně zaštiťuje 
pracovní skupinu a sektorové pracovní výbory SMART Regionu. V rámci této koncepce jsou řešeny 
SMART přístupy např. v oblastech životního prostředí, dopravy, oblasti IT, školství, sociální oblasti a 
dalších. Supervizorkou této koncepce je Ing. Rút Bízková. Mgr. Filip zmínil vznik platformy, v rámci 
které budou shromažďovány příklady dobré praxe se SMART zaměřením. Prostřednictvím této 
platformy budou dále sdíleny a prezentovány, aby mohly být inspirací pro realizaci v dalších městech 
a obcích. 
Dále byly zmíněny nové krajské koncepční dokumenty, schválené od posledního jednání PS 
Absorpční kapacita. Klíčovým dokumentem je Strategie rozvoje venkova Zlínského kraje do roku 
2030, schválena v 12/2021. 
Hovořilo se o aktualitách v oblasti využití kotlíkových dotací. Vzpomenuty byly stále se měnící 
podmínky těchto dotací a zmíněna byla schválena výzva, které umožňuje předkládat krajům žádosti 
na kotlíkové dotace. Mgr. Filip v této souvislosti shrnul aktuální informace, související s podmínkami 
pro  kotlíkové dotace a jejich možné změny po konfliktu na Ukrajině ve smyslu plynové závislosti na 
Rusku. Zároveň Mgr. Filip poděkoval zástupcům MAS a také zástupcům okresních měst ZK za úzkou 
spolupráci v zapojení do administrace velkého množství žádostí o výměnu kotlů. 
V další části prezentace byly uvedeny nové podpůrné dotační nástroje kraje – zejména vouchery 
v cestovním ruchu pro pracovníky zdravotních a sociálních zařízení, ale také byla zmíněna doposud 
největší finanční podpora ZK na realizaci rozvojových projektů v ORP.  
V závěru tohoto bodu byla uvedena další témata, týkající se strategického rozvoje kraje – zejména 
HSOÚ (více v bodě 6 jednání), cestovní ruch (zpracované Hodnocení potenciálu od KPMG), Evropská 
kulturní stezka sv. Cyrila a Metoděje. 
 
Diskuse: 
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Mgr. Polášková se zeptala, zda jsou k dispozici bližší informace ke strategii SMART Region ZK. Dále 
se dotázala, zda se v této strategii již konkrétněji řeší také oblast školství. Mgr. Filip předal odkaz na 
krajské webové stránky, kde je možné najít další informace (https://www.kr-zlinsky.cz/chytry-kraj-
strategie-rozvoje-chytreho-regionu-zlinskeho-kraje-2030-cl-5150.html). Dáletaké připomněl, že je 
v rozpracovanosti nový zlínský web kraje, kde bude samostatná kategorie SMART Region 
s veškerými informacemi z této oblasti. K oblasti školství odpověděl Ing. Mareček, že se aktuálně řeší 
nové přístupy v rozvoji středního školství – inspirací je např. Smíchovská SŠ, dále je rozvíjeno 
partnerství MAPů s týmem KAP, jinak běží fáze hledání námětů a inspirací se zaměřením na SMART 
přístupy. Mgr. Filip doplnil, že nyní ještě nelze očekávat ve všech sektorech konkrétní projekty 
SMART řešení. Bude záležet na aktivitě jednotlivých aktérů v těchto sektorech. Uvedl jeden z příkladů 
již aplikovaných SMART řešení - Sociální služby Vsetín, kde testují různé asistivní technologie 
s využitím senzorů. Mgr. Polášková doplnila, že dotaz byl cílený k obsahu různých strategických 
dokumentů, které se týkají odborného vzdělávání a návaznosti na oblast IT. Ing. Mareček odpověděl, 
že primární pro školství je Dlouhodobý záměr vzdělávání a Krajský akční plán, nicméně ve strategii 
SMART Region je  specifický cíl 3.5, kde je zahrnuta jak oblast školství - vzdělávání, tak oblast kultury 
a sportu. Ing. Rada se ptal k implementaci SMART Region, zda je v Pracovní skupině kompetentní 
osoba za venkov. Ing. Mareček odpověděl, že za oblast venkova jsou zastoupeni starostové z obcí 
Lidečko, Modrá, Košíky, Slavičín (velmi aktivní v aplikaci konkrétních SMART řešení), dále jsou tam 
zástupci za větší města, např. Zlín – p. Habuda, za Uherské Hradiště p. Bičan. Pan Pořízek se 
dotázal na zástupce za církevní školství – arcibiskupské gymnázium Kroměříž a Stojanovo 
gymnázium Velehrad. Mgr. Filip upřesnil, že za církevní školství máme v Pracovní skupině 
vzdělávání, kde jsou zástupci všech zřizovatelů škol a kde se mimo jiné bude řešit prioritizace 
projektových záměrů k rozdělení finančních prostředků z RAPu do oblasti středního školství. 
 
 
4/9/2022 Aktuální informace o rozběhu programového období 2021-2027 
Slova se ujal Ing. David Mareček, ten uvedl, že stále nebyly schváleny OP, předložené Evropské 
komisi – předpoklad je nejdříve květen 2022, první výzvy cca červen 2022. Graficky byl znázorněn 
přehled finančních prostředků do jednotlivých OP. 
Ing. Mareček dále předložil informace z Národní stálé konference (dále jen NSK) z 8.12.2021, které 
zatím na jednání této Pracovní skupiny pro absorpční kapacitu nezazněly. Uvedl, že se očekává velká 
konkurence dotačních příležitostí – zahlcení trhu výzvami OP + NPO + Modernizační fond. Zmíněna 
byla budoucnost KAP, podpora a implementace MAP, v další části představení Informačního systému 
projektových záměrů - ISPZ (https://www.projektovezamery.cz). 
Dalším tématem z NSK je Modrozelená infrastruktura – nové téma v IROP (SC 2.2 IROP). 
V souvislosti s ní Ing. Mareček hovořil o požadavcích EU v oblasti životního prostředí, vše musí 
vycházet ze zásady „Do No Significant Harm“, zakotveno v legislativě ke kohezní politice. Následně 
zmíněny loňské přesuny alokací budoucích operačních programů ve prospěch naplnění European 
Green Deal – udržitelná doprava a energetická účinnost. Výrazně tvrdší podmínky jsou zakotveny 
v taxonomii EU pro oblast klimatu. 
Stručně představen byl také časový odhad připravovaných výzev nového IROP (převzato 
z prezentace CRR z 27.1.2022).  
Zazněla informace k přípravě RAP Zlínského kraje 2021+, bylo zmíněno rozdělení prostředků do 
jednotlivých témat schválených NSK – silnice II. tříd, zdravotnická záchranná služby, SŠ a 
deinstitucionalizace sociálních služeb. 
V rámci tohoto bodu zazněly také stručné informace k přípravě ITI Zlínské aglomerace a k přípravě 
CLLD Ve Zlínském kraji. 
Ing. Mareček dále sdělil velmi aktuální informaci, kdy Centrum pro regionální rozvoj připravuje 
v květnu ve třech městech Zlínského kraje (Zlín, Kunovice, Rožnov pod Radhoštěm) akci IROP TOUR 
2021-2027. Předpokládá se, že zde již zazní parametry k výzvám. Na akci je možné se přihlásit a 
získat bližší informace na https://www.crr.cz/kalendar . 
V závěru prezentovaného bodu předal Ing. Mareček několik informací k Národnímu plánu obnovy. 
Zmíněny byly zejména aktuálně klíčové komponenty z hlediska zájmu kraje, např. oblast 5G, 
brownfields, kulturní a kreativní centra a další. V tuto chvíli je k tématu jen omezené množství veřejně 
dostupných informací, které jsou průběžně stahovány z https://www.planobnovycr.cz 
 
Diskuse: 
Mgr. Filip vznesl mezi účastníky dotaz, zda jsou v rámci NPO v jednotlivých územích připravovány 
nějaké projekty na rozvoj kulturních a kreativních center. Uvedl, že pro Zlínský kraj je v této souvislosti 
připravena alokace cca 160 – 180 mil. Kč a v rámci kraje by mělo být aspoň jedno takové centrum. 
Zlínský kraj uvažuje až o 3 možných projektech do této výzvy. RNDr. Bičan v této souvislosti zmínil, 

https://www.kr-zlinsky.cz/chytry-kraj-strategie-rozvoje-chytreho-regionu-zlinskeho-kraje-2030-cl-5150.html
https://www.kr-zlinsky.cz/chytry-kraj-strategie-rozvoje-chytreho-regionu-zlinskeho-kraje-2030-cl-5150.html
https://www.projektovezamery.cz/
https://www.crr.cz/kalendar
https://www.planobnovycr.cz/
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že v Uherském Hradišti je to doposud ve stádiu úvah. Dále Ing. Mlýnková uvedla, že město 
Otrokovice již dlouhodobě zvažuje odkup Společenského domu a mohlo by tento objekt případně 
využít  jako kulturní a kreativní centrum. Avšak časově pravděpodobně není reálné stihnout tuto 
výzvu. Mgr. Filip doplnil, že případná nevyčerpaná alokace bude poskytnuta ve prospěch ostatních 
krajů, které budou mít více předložených projektů. RNDr. Bičan dále doplnil, že město UH má rovněž 
novou strategii, která s rozvojem kulturních a kreativních center počítá. Zástupce za město Zlín Ing. 
Habuda zmínil, že zvažují tři objekty, nicméně s ohledem na připravenost mají pouze jeden projekt, 
jedná se o bývalé kino Květen v Malenovicích, kde je připravena revitalizace tohoto objektu a  
předpokládá se určité multifunkční a kreativní využití. Náklady projektu jsou odhadovány na 80 – 90 
mil. Kč, určitá významná dotace v řádu několika desítek mil. korun by velmi pomohla. Dále je 
uvažováno o využití Velkého kina, kde je rovněž počítáno s určitou multifunkcí, ale rozpočet tohoto 
projektu je poměrně velký, tudíž poskytnutá dotace by tomu nepomohla. Vzhledem k tomu, že se 
jedná o kulturní památku, bude to hodně velký a náročný projekt. Dále byla zvažována revitalizace 
Zlínského zámku. Využití, se kterým se počítá, naplňuje požadavek kulturního a kreativního centra. 
Opět se jedná o památkový objekt, je zpracována zatím pouze studie a bylo by potřeba minimálně rok 
navíc na dokončení realizace tohoto projektu. Mgr. Filip doplnil, že jeden potenciální projekt za ZK se 
týká Hvězdárny ve Valašském Meziříčí a dále se uvažuje s přestavbou Čiperovy vily ve Zlíně a 
s přebudováním zázemí Městského divadla Zlín na prostory pro kreativce. Mgr. Polášková zmínila 
Skanzem Modrá. Mgr. Filip zdůraznil, že je třeba mít stavební povolení k datu odevzdání žádosti. 
Mgr. Polášková uvedla, že k dispozici jsou dokumenty zatím jen částečně. Mgr. Filip dodal, že u 
těchto velkých projektů v rámci této výzvy se předpokládá dotace minimálně 30 mil. a maximálně 150 
mil. korun. Ing. Habuda se dotázal, zda jsou nějaké bližší informace k definici kulturních a kreativních 
center, co všechno je obsahem dané výzvy, doposud zazněly pouze obecné informace. Mgr. Filip 
doplnil, že jsme se dotazovali na Ministerstvo kultury, jak si vyložit pojem kulturní a kreativní centrum, 
Ing. Kobzáň doplnil, že Ministerstvo kultury nechce příliš vymezovat tento pojem, toto bude řešeno 
přes hodnotící kritéria a přes bodování, které zatím není k dispozici. Při vstupu projektů do výzvy to 
tedy není nijak omezeno, poté bude zřejmě upřesněno na základě hodnocení předložených projektů. 
 
  
5/9/2022 Příprava nového OP Interreg SK – ČR a Fondu malých projektů 
Tento příspěvek prezentovala Ing. Jana Smutná, výkonná ředitelka Region Bílé Karpaty. Zazněla 
informace o spolupráci Regionu Bílé Karpaty a ostatních euroregionů – vzniklo spojení v Asociaci 
euroregionů ČR, kdy v loňském roce bylo podepsáno memorandum o spolupráci, na základě kterého 
dochází k pravidelnému předávání zkušeností prostřednictvím online platformy. Další platformou 
informací je mezinárodní poradní skupina MMR, kde je Ing. Smutná členkou. Prostřednictvím 
Regionální stálé konference se mohou informace získané na této poradní skupině následně dostat do 
území. 
Dále byla podána informace k čerpání Interreg V-A SK-CZ 2014-2020 dle prioritních os – více 
informací na www.sk-cz.eu, následoval grafický přehled využití výzev FMP 2014+. 
V další části byly podány informace o stávajících správcích Fondu malých projektů – vedoucí partner 
– Region Bílé Karpaty www.regionbilekarpaty.cz a hlavní přeshraniční partner Žilinský samosprávný 
kraj http://www.zilinskazupa.sk 
Následně zazněly aktuální informace k novému období – Program přeshraniční spolupráce Interreg 
Slovensko – Česko 2021-2027, více informací na https://www.sk-cz.eu/sk/program-2014-
2020/program-2021-2027, hovořilo se podrobně o celkových finančních prostředcích na toto nové 
období a rovněž byl předložen přehled návrhů politických cílů a výše alokace.  
Zazněly informace k Fondu malých projektů. Nově je zde podmínka z EK – princip jednoho Správce 
(doposud není rozhodnuto), v této souvislosti byla stručně vzpomenuta i předchozí období 2007-2013 
a 2014-2020. 
Na závěr své prezentace uvedla Ing. Smutná ukázky některých realizovaných malých projektů 
v česko-slovenském pohraničí. 
 
 
6/9/2022 Hospodářsky a sociálně ohrožená území (HSOÚ) ve Zlínském kraji – případová studie 
ORP Bystřice pod Hostýnem 
Tento bod prezentoval opět Ing. David Mareček, který informoval, že Zlínský kraj zahrnuje 6 ORP, 
která spadají do Hospodářsky a sociálně ohrožených území (HSOÚ), vymezených Strategií 
regionálního rozvoje ČR 2021+.  Nyní je zadán úkol od Ministerstva pro místní rozvoj (MMR) plnit 
aktivitu koordinátora HSOÚ a zpracovat případovou studii vybraného HSOÚ. Tyto aktivity se pilotně 
zahajují právě v ORP Bystřice pod Hostýnem. Byly představeny existující a připravované podpůrné 
nástroje k této studii. Dále MMR uvažuje o národním dotačním titulu pro HSOÚ. Také Ministerstvo 

http://www.sk-cz.eu/
http://www.regionbilekarpaty.cz/
http://www.zilinskazupa.sk/
https://www.sk-cz.eu/sk/program-2014-2020/program-2021-2027
https://www.sk-cz.eu/sk/program-2014-2020/program-2021-2027
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financí chystá vyhlášku, kterou každý budoucí národní dotační program bude muset řešit nějakým 
způsobem územní dimenzi. MMR se bude přes ni snažit ostatní ministerstva přimět, aby se HSOÚ 
aktivně věnovali. Koncept HSOÚ bude také představen na mezinárodní úrovni, jako dobrá praxe MMR 
v souvislosti s českým předsednictvím v druhém pololetí letošního roku v Radě EU.  
Byl představený nový analytik a koordinátor činnosti Regionální stálé konference Zlínského kraje pan 
Bc. Dominik Dvořáček, který bude také v rámci projektu RSK plnit roli koordinátora HSOÚ. Koordinace 
HSOÚ však nebude pouze na jednom člověku. Zlínský kraj bude chtít s územím HSOÚ komunikovat i 
přes další kolegy z různých oddělení a odborů krajského úřadu, kteří mají o daných problémech 
podrobnější znalosti a tím více mohou daným obcím pomoci. 
Dále byl představen harmonogram zpracování případové studie ORP Bystřice pod Hostýnem. Toto 
konkrétní ORP bylo vybrán z více důvodů, tím hlavním bylo přímé doporučení ze strany MMR, dalším 
je např. příslušnost všech obcí tohoto ORP k jedné MAS a k jednomu mikroregionu. Rada Zlínského 
kraje vzala k 31. 1. 2022 usnesením č. 0072/R02/22 přípravu této případové studie pro ORP Bystřice 
pod Hostýnem na vědomí. Nyní jsou již nachystány analytické podklady a v nejbližších dnech budou 
následovat schůzky se starosty jednotlivých obcí ORP Bystřice pod Hostýnem. Cílem těchto schůzek 
je zjistit, které z projektů obcí jsou pro ně klíčové a kde vidí bílá místa, která dnes MMR nepokrývá 
svou podporou. Finální dokument, který bude předkládán na MMR, bude dokončen do června 2022. 
  
 
7/9/2022 Různé 
V rámci tohoto bodu již nebyla řešena další témata ani dotazy.  
 
 
8/9/2022 Závěr jednání 
Předseda PS Mgr. Milan Filip na závěr jednání uvedl, že další jednání Pracovní skupiny pro absorpční 
kapacitu v území se předpokládá na podzim letošního roku. Poté poděkoval všem přítomným za účast 
a jednání v 15,00 hodin ukončil.  
 
 
 
 

 
Ve Zlíně dne  
 
     
 
 
        …………………………………………… 
                                         Mgr. Milan Filip 

                předseda Pracovní skupiny  
pro absorpční kapacitu v území  

při RSK ZK 
 
 
 
 
 
Přílohy: prezenční listina 
       
  


